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19. maj 2014 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende spørgsmål: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut vedr. studieklip 
(Medlem af Inatsisartut Michael Rosing, Demokraterne) 
 
Begrundelse:  
Demokraterne stillede i efteråret 2013 et spørgsmål til Naalakkersuisut (Nr. 183) omkring forholdende for 
de studerende, som af den ene eller anden grund har opbrugt deres studieklip, og derfor har svært ved at 
færdiggøre deres studie. I svaret fra den 3. oktober 2013 skriver Naalakkersuisut, at de mente, de 
nuværende regler om uddannelsesstøtte, gav borgerne rigtig gode forudsætninger for at starte og 
gennemføre en uddannelse.  
 
I Inatsisartutlov nr. 12 af 22. november 2011 om uddannelsesstøtte § 14, stk. 1 gælder:  
”På videregående uddannelser ydes uddannelsesstøtten inden for en begrænset tidsperiode efter en 
klippekortmodel.”  
 
Dette er yderligere uddybet i Selvstyrets bekendtgørelse nr. 21 af 13. december 2012 om 
uddannelsesstøtte, hvor der om videregående uddannelser i § 19, stk. 1 står:   
”Der kan inden for klippekortet i alt gives op til 82 klip (rammen), jf. dog §§ 22-25.” 
I § 19 stk. 4 står der endvidere: 
”En uddannelsessøgende, der har gennemført en videregående uddannelse, hvor der veksles mellem teori 
og en lønnet praktik, vil i sin ramme blive fratrukket klip svarende til den normerede uddannelsestid med 
tillæg af det antal klip, der måtte være brugt ud over den normerede teoridel.” 
 
Denne regel medfører, at det ikke er muligt for de dygtigste studerende at udvide deres viden og 
kompetencer med en universitetsuddannelse, hvis de allerede har færdiggjort én uddannelse. Hos 
Demokraterne er vi vidende om, at der er flere studerende på Ilimmarfik, som har færdiggjort en 
videregående uddannelse, og derfor er blevet trukket i studieklip af deres ramme. Dette har medført, at de 
kun har klip nok til at færdiggøre deres bachelor-del og derfor ikke har nok klip til at færdiggøre deres 
kandidat-del, med studiestøtte. Dette medfører igen at de må ud på arbejdsmarkedet før de er færdige 
med deres kandidat-del. Det forlænger deres studieår betydeligt. Hos demokraterne håber vi derfor, at der 
kan findes en løsning på dette problem, så vi kan få flere kandidater igennem med mulighed for 
studiestøtte.    
 
På denne baggrund vil jeg gerne spørge om Naalakkersuisut om: 
1. Bliver grønlandske studerende i Danmark, som modtager dansk SU også trukket i rammen, hvis de 
tidligere har færdiggjort en uddannelse i Grønland? 
 
2. Har Naalakkersuisut planer om at ændre reglerne for uddeling af studieklip, således at de studerende 
ikke bliver trukket i rammen, hvis de tidligere har færdiggjort en anden uddannelse? 
 
3. Hvis ikke, er det så Naalakkersuisuts holdning, at uddannelsessøgende ikke skal have mulighed for at 
tage en højere uddannelse, hvis man allerede har færdiggjort én uddannelse? 
 
Spørgsmålene bedes besvaret indenfor 10 arbejdsdage.  


